
Evita Cigle – 
strādā: 

– Cik esmu 
dzirdējusi, 
daudzi, kas iznāk 
brīvībā, cenšas 
pamest šo valsti 

un dodas meklēt labākus darba 
un dzīves apstākļus. Situācijas 
mēdz būt ļoti dažādas. Zinu 
cilvēkus, kuri bijuši cietumā, bet 
tagad strādā ļoti veiksmīgi. Mēs 
viņiem uzticamies un strādājam 
roku rokā. Ja esi sēdējis cietumā, 
tas nenozīmē, ka pēc tam vairs 
neesi cilvēks.

Edgars 
Girgensons – 
liepājnieks: 

– Uzskatu, 
ka ne. Tiem 
cilvēkiem, kas 
nonāk cietumos, 

kaut kas nav īsti labi. Normāli 
cilvēki likumus nemēģina 
pārkāpt. Jā, var kļūdīties, bet tas 
notiek reti. Pārsvarā noziegumus 
izdara apzināti. Ja ņem darbā, 

tad vajag dot pārbaudes laiku, 
bet es neņemtu.

Anita 
Novikova – 
pašnodarbinātā: 

–  Pirmā 
atbilde ir – 
noteikti nē. 
Tur, cietumā, 
viņi paliek aizvien gudrāki, bet 
ne uz to labāko pusi. Mums 
tik daudz problēmu, tik daudz 
kā trūkst bērniem un veciem 
cilvēkiem, tā ka man pēdējā 
doma būs par tiem, kas iznākuši 
no cietuma. Jā, zinu tādus, kuri 
pēc ieslodzījuma strādā un dzīvo 
labi. Patiesībā jau situācijas ir 
bezgala dažādas.

Mihails – 
pensionārs: 

–   Nezinu, 
bet domāju, ka 
šiem cilvēkiem 
taču arī kaut kā 
jādzīvo, jāstrādā. 

Viņiem vajag palīdzēt. Ja 

sabiedrība viņu nepieņems, viņš 
atkal pārkāps likumu un nokļūs 
cietumā, kur sabiedrība viņu 
uzturēs. Jāizrāda uzticēšanās, 
jāpārliecinās, vai spēj to 
attaisnot. Tikai var būt, ka bijušā 
cietumnieka ārējais izskats var 
ietekmēt uzņēmēja lēmumu – 
ņemt vai neņemt viņu darbā.

Kintija – 
mamma:  

– Domāju, ka 
var uzticēties, jo 
sodāmības mēdz 
būt dažādas un 
notiesātie cilvēki 

arī. Pieļauju, ka darba devēji kļūst 
uzmanīgāki, piesardzīgāki, ja 
uzzina, ka potenciālais darbinieks 
iznācis no cietuma. Šiem 
cilvēkiem jādod pārbaudes laiks, 
kurā viņiem jāpierāda, ka tomēr 
grib strādāt. Praktiski viss jau 
atkarīgs tikai no cilvēka paša, cik 
ļoti viņš grib iekļauties sabiedrībā 
un normālā dzīvē.
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ES DOMĀJU TĀ:  
VAI VAR UZTICĒTIES BIJUŠAJIEM IESLODZĪTAJIEM?

l ILZE OZOLIŅA 

36 gadus vecais liepājnieks 
Toms (vārds mainīts) pirmo-
reiz ieslodzījumā nonāca 16 
gadu vecumā. Kad viņu kopā 
ar vēl vairākiem jauniešiem 
aizturēja par automašīnu zā-
dzību, puiša pirmā doma bi-
jusi: “Vai mani laidīs atpakaļ 
pie mammas?” Nepalaida. Pēc 
tam jau viņš cietumā nonāca 
regulāri. Toms nebrīvē fak-
tiski uzaudzis, un tikai nesen 
viņš atkal nokļuva brīvībā. 
Šoreiz ar apņemšanos aiz cie-
tuma mūriem vairs nenonākt. 
Taču cik viegli ir cilvēkam, 
kurš ilgu laiku pavadījis ne-
brīvē, iekļauties sabiedrībā? 

Točkas, patēvi,  
vairākas skolas

“Žiguli nozagu,” saka Toms, 
jautāts par kādu noziegumu cie-
tumā viņš nokļuva pirmo reizi. 
Jauniešu kompānija, kurā bijuši 
trīs puiši un divas meitenes, au-
tomašīnu aizdzinuši Ezerkrastā. 
Ar zagto spēkratu diez cik tālu 
nav tikuši – pēc aptuveni 20 mi-
nūtēm pretim braukusi policija, 
kura žiguli pamanījusi un uzsā-
kusi pakaļdzīšanos.  

Toreiz Tomam piespriests 
gads un mēnesis ieslodzījumā. 
Gaidot tiesu, deviņus mēnešus 
pavadījis Liepājas cietumā, pēc 
tam pārvests uz Cēsu nepilngadī-
go koloniju. “Bailīgi bija. Līdz tam 
nekad nebiju atrauts no mātes,” 
saka vīrietis. 

Puisis gan atzīst, ka visap-
kārt viņam bijusi nelabvēlīga 
vide – dzīvojis  stacijas rajonā 
Jaunliepājā, nomainījis vairākas 
skolas. Mamma, lai arī alkoholu 
pati neesot lietojusi, lai uzturētu 
bērnus tirgojusi kandžu. Tajos 
laikos stacijas rajonā nelegālās 
točkas bijušas pārpārēm. Ģimenē 
auguši trīs dēli, Toms ir vecākais 
no viņiem. Patēvi zēniem mainī-
jušies. “Mamma nekad alkoholu 
nav lietojusi, bet viņas izvēles gan 
vienmēr bijušas... Patēvi bija tādi, 
kas pabijuši gan cietumā, gan “vēl 
kaut kādi”. Nekādas audzināša-
nas nebija, tur bija kopīga atpūta. 
Vidējais brālis manās pēdās aiz-
gāja, tagad viņš ir Nīderlandē, bet 
jaunāko mamma nolēma sūtīt 
prom pie attāliem radiem uz Ma-
donas rajonu. Tagad labs puika, 
nesen no Anglijas atbrauca.”   

Ar jaunāko brāli Toms nebija 
runājis 15 gadus, viņiem faktiski 
bijis jāiepazīstas no jauna. 

Desmit gadi  
un lūzuma punkts 

Kad pirmoreiz Toms nokļuvis 
cietumā, nekādi resocializācijas 
pasākumi ieslodzītajiem neesot 

bijuši. Tieši pretēji – ieslodzījums 
jaunietim bijusi kā izaugsme no-
ziedzības pasaulē. “Blakus bija 
pieaugušo kameras. Mēs varējām 
sazināties, aprunāties. Sapazinos 
ar tādiem cilvēkiem, kuri jaunie-
šus pievilka kā kriminālās auto-
ritātes. Ārpusē viņi braukāja ar 
džipiem, viņiem bija meitenes. 
Jaunieši taču arī vēlas būt kruti, 
un pieredzējušie ieslodzītie viņus 
apmāca [noziedzīgās pasaules 
gudrībās],” stāsta Toms. 

Pirmo sodāmību viņš nosēdē-
jis no “zvana līdz zvanam”, no ie-
slodzījuma atbrīvojies 2005. gadā 
18 gadu vecumā. Brīvībā pabijis 
vien pusgadu. Kopumā viņš ir 
tiesāts astoņas reizes – par zādzī-
bām, laupīšanām. “Varēju iesist 
cilvēkam un kaut ko atņemt, lai 
dabūtu naudu,” viņš paskaidro. 

Ilgi sodi gan neesot bijuši 
– nācies sēdēt dažus mēnešus, 
pusgadu, – līdz pēdējai sodāmī-
bai 2013. gadā, kad Tomam pie-
spriesti desmit gadi cietumā. Par 
noziegumu, kuru toreiz pastrādā-
ja, viņš runā nelabprāt. “Smags 
pants bija. Cilvēks neizdzīvoja, 
slimnīcā nomira.” 

Ņemot vērā daudzās sodāmī-
bas, Toms uzskatāms par recidī-
vistu. “Man nācās pieaugt,” viņš 
saka. “Sākumā visa tā cietuma 
hierarhija šķita interesanta, es 
spēlējos ar to, bet tad sapratu, ka 
desmit gadi..., visas tās problē-
mas. Mamma nāca uz tikšanām, 
tur bija tādas sarunas... grūti. At-
skatījāmies atpakaļ uz visu dzīvi, 
kāpēc tā ir noticis. Pirmos trīs 
gadus domāju palīdzību meklēt 
starp ieslodzītajiem, līdz sapratu, 
ka tur ir tukšums.” 

Kaut kādā brīdī Tomam sācis 
dergties, ka kameras biedri cits 
par citu vēlas būt krutāki, bet 
nevienam nav bijusi vēlme kaut 
ko sevī mainīt. Ilgā ieslodzījuma 
laikā Toms apmeklējis psiholo-
gu, lasījis grāmatas par šo jomu. 
Jautāts, kas ieslodzījumā ir pats 
grūtākais, viņš atbild: “Ieskatīties 
sevī, prātot par to, ko esi izdarī-
jis, kāds egoists esi bijis gan pret 
tuviniekiem, gan citiem.” 

Toms atceras brīdi, kad iestā-
jies lūzums – kādu nakti kame-
rā pamodies un viņam tecējušas 
asaras. Nav sapratis, kas notiek, 
prātā iezagušās domas par mam-
mu, par to, ka tā kā līdz šim dzī-
vot vairs nevar. Centies raudāt tā, 
lai kameras biedri nepamostos un 
to nepamana. 

Stāsts uz teātra  
skatuves 

Tomam līdzi velkas ne tikai 
smaga pagātnes nasta, bet arī 
alkohola atkarība. Jautāts, kā 
cietumā var iedzīvoties alkohola 
atkarībā, viņš pasmaida: “Ieslo-

dzītie paši brūvē, turklāt vēl labā-
ku nekā brīvībā. Ja ir vēlēšanās, 
alkoholu cietumā var dabūt, bet, 
ja nesanāk, var citiem paprasīt 
recepti, kā to taisīt.” 

Pirmoreiz, kad Liepājas cietu-
ma resocializācijas daļas darbi-
niece viņam piedāvājusi apmeklēt 
anonīmo alkoholiķu sapulci, viņš 
atteicies. “Ko tad es tur iešu klau-
sīties, kā cits citam sūdzas, cik ļoti 
viņi turas. Negribējās arī, lai citi ie-

slodzītie uz mani sāk skatīties grei-
zi. Taču, kad mani aicināja atkal, 
es aizgāju uz sapulci un sapratu, 
ka tur nav tā, kā biju iedomājies.” 

Kad viņam piedāvāja cietumā 
turpināt izglītību, Toms, kuram 
tobrīd bija nepabeigtas deviņas 
klases, nospriedis, ka tas būtu 
noderīgi. Bijusi vēlme augt inte-
lektuāli, tā nu viņš ieslodzījumā 
pabeidzis vidusskolu, atmetis 
smēķēšanu, piedalījies dažādās 

psiholoģiskās nodarbībās.  “Lai cik 
jocīgi tas skanētu, esmu priecīgs 
par tiem desmit gadiem ieslodzī-
jumā. Vienīgi žēl, ka kādam bija 
jācieš, lai es nonāktu līdz sapra-
šanai,” spriež Toms. 

Brīvs cilvēks Toms ir tikai  
aptuveni divus mēnešus, taču 
joprojām sabiedrībā jūtas ne-
drošs. Viņam esot kompleksi, 
sajūta, ka cilvēki uz viņu nosodoši 
noraugās.                                            >>

Iekļauties un noturēties  brīvībā


